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PŘÍLOHY 

Příloha č. 1: Žádost o vyjádření etické komise UK FTVS 
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Příloha č. 2: Emailová komunikace 

Dobrý den,  

  

jmenuji se Barbora Michálková a jsem studentkou navazujícího studia Managementu 

sportu na Fakultě tělesné výchovy a sportu Univerzity Karlovy. Tímto bych Vás chtěla 

požádat, zda byste byli ochotni mi pomoci s výzkumem, založeném na anonymním 

dotazníkovém šetření, který bude sloužit jako podklad pro mou diplomovou práci.  

  

Vaše pomoc by spočívala buď v přeposlání tohoto e-mailu s odkazem na dotazník 

rodičům hráčů mládežnické kategorie (v případě, že jste jednou z kontaktních osob 

klubu), nebo přímo ve vyplnění dotazníku, který naleznete na odkazu níže (v případě, že 

jste rodič hráče). Vaše pomoc by mi velmi usnadnila realizaci výzkumu a dokončení mé 

závěrečné práce. 

  

Cílem výzkumu je zmapovat fungování a spokojenost s kvalitou systémové péče v oblasti 

českého závodního mládežnického tenisu z pohledu rodičů. 

Sběr dat probíhá v období 28. dubna až 9. května 2021. Vyplnění dotazníku Vám zabere 

cca 10 min. Odkaz na elektronický dotazník naleznete zde: 

https://forms.gle/sm7s6FB3tXGvFuo29.  

  

Získaná data budou využita ke zpracování diplomové práce, případně dalšímu výzkumu 

na UK FTVS; budou zpracována, publikována a uchována v anonymní podobě a 

ochráněna před jiným užitím. Pokud budete mít zájem seznámit se s výsledky studie, 

napište na adresu: ba.michalkova@gmail.com 

Vyplněním a odevzdáním dotazníku potvrzujete, že dobrovolně souhlasíte se svojí účastí 

v této výzkumné studii, o které jste byl(a) informován(a), jakož i o právu odmítnout účast 

nebo svůj souhlas kdykoliv odvolat bez represí, a to písemně Etické komisi UK FTVS. 

  

Předem děkuji za Vaši ochotu při vyplnění dotazníku.  

  

S pozdravem, 

  

BA Barbora Michálková 

studentka magisterského studia na UK FTVS 

ba.michalkova@gmail.com 

+420774120771 
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Příloha č. 3: Počty registrovaných členů v mládežnických kategoriích  

Rok Počet  

oddílů 

Mladší 

+ 

starší 

žákyně 

Mladší 

+ 

starší 

žáci 

Žáci 

celkem 

Doros-

tenky 

Doros-

tenci 

Dorost 

celkem  

Žáci vs. 

Dorostenci 

Rozdíl 

v %   

2011 863 4405 5498 9903 2652 2652 5304 4599 -46% 

2012 847 4595 5838 10433 1896 2506 4402 6031 -58% 

2013 1085 8275 10639 18914 2457 3331 5788 13126 -69% 

2014 1042 4511 5621 10132 1560 2185 3745 6387 -63% 

2015 869 6674 9888 16562 1538 2034 3572 12990 -78% 

2016 760 5695 6993 12688 1620 2026 3646 9042 -71% 

2017 1229 10859 13828 24687 2657 3472 6129 18558 -75% 

2018 1235 12318 14961 27279 3852 3775 7627 19652 -72% 

2019 1245 11868 14118 25986 3170 4054 7224 18762 -72% 

Zdroj: Vlastní zpracování dle ČESKÁ UNIE SPORTU, Ročenka 2011–2019  
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Příloha č. 4: Operacionalizace 
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Příloha č. 5: Seznam oslovených klubů pro dotazníkové šetření 
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Příloha č. 6: Dotazník
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Příloha č. 7: Seznam klubů a počet hráčů mládežnických kategorií zapojených do 

průzkumu 

Klub Počet hráčů Klub 
Počet 
hráčů 

1. Vestecká sportovní 1 TK Zlín 1 

ITS Tennis Club 1 TK Znojmo 1 

LOB S.A. Bohnice 1 TO TJ Tesla Pardubice 1 

LTC Slovan Kladno 1 Tsport Votice 1 

Open Tennis Club 1 TU Spartak Vrchlabí 1 

Pála Vízner Tenis 1 TENIS CENTRUM DTJ HK 2 

SK Lama 1 HTK Třebíč 2 

SK Uherský Brod 1 LTC Český Krumlov 2 

Sportklub Řevnice 1 LTC Panorama Teplice 2 

TC VŠ Praha  1 Rožnovský tenisový klub 2 

TCF Schicht Mariánské Lázně 1 Slavoj Český Brod 2 

Tenis Cibulka 1 TC Brno 2 

Tenis Dobříš 1 TC Dvůr Králové 2 

Tenisový klub Studénka 1 TK Deza Valašské Meziříčí 2 

TJ Slavoj Litoměřice 1 TK Na Dolině 2 

TJ Sokol Planá u Mar. Lázní  1 TK Neridé 2 

TK Aš 1 TK Slovanka Česká Lípa 2 

TK Česká Třebová 1 ŽLTC Brno 2 

TK Frýdlant v Čechách 1 I.ČLTK Praha 9 

TK FUNTOM Dobřany 1 LTC Pardubice 3 

TK Havířov 1 LTK Liberec 3 

TK Kadaň 1 TK Pelhřimov 3 

TK Konstruktiva 1 TK Škoda Plzeň 3 

TK Louny 1 LTC České Budějovice 4 

TK Olymp Praha 1 SK Hamr 4 

TK Pernštýn 1897 Pardubice 1 TCG Karlovy Vary 4 

TK Písek 1 TK PRECHEZA Přerov 4 

TK Radošovice 1 TK Sparta Praha 16 

TK RAPID Liberec 1 LTC Modřany 2005 5 

TK SK Tenis Kladno 1 TK Agrofert Prostějov 5 

TK TENNISPOINT FM 1 TK Slavia Plzeň 7 
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Příloha č. 7: Hloubkové rozhovory 

Jan, osobní rozhovor 12. května 2021 

Téma: Péče tenisových klubů  

OT: Proč je pro Vás tenisový klub důležitý a pro jaké konkrétní části sportovní přípravy 

ho využíváte? 

OD: Využíváme pouze zázemí klubu a služby, jako je například fyzioterapie, vyplétání 

raket, které jsou k dispozici v hlavní budově tenisového klubu. 

 

Téma: Spokojenost respondentů se systémem tenisových soutěží a její organizací 

OT: Proč si myslíte, že jsou výsledky dotazníkového šetření u otázky týkající se systému 

tenisových soutěží a její organizace hodnoceny převážně kladně v porovnání s ostatními? 

OD: Na turnajích se potkáte s lidmi, které to baví a patří mezi tenisové nadšence. Dělají 

to skoro zadarmo, a to hlavně proto, aby pomohli mládeži ve svém klubu. Setkáváme se 

často s tím, že turnaje jsou organizovány hlavně pro členy klubu, aby nemuseli na turnaje 

dojíždět. Zároveň se ale může jednat i o organizátory, kteří nemají tolik zkušeností nebo 

organizačních schopností. Na turnaje vozí hráče většinou jejich rodiče, a proto si myslím, 

že je důležité, aby rodiče hráčů byli mobilní a měli k příležitosti osobní auto a čas o 

víkendech na to, aby mohli s dětmi objíždět turnaje. 

 

Téma: Systém výchovy trenérů a jejich průběžné vzdělávání 

OT: Proč si myslíte, že jsou výsledky dotazníkového šetření u otázky týkající se systému 

výchovy trenérů a jejich průběžné vzdělávání respondenty hodnoceny převážně záporně?  

OD: Osobně jsem viděl, jak to funguje v IMG Academy. Tady není až takový problém 

s tím, jak trenéři licenci obdrží, ale s tím, co se děje po tom, co už jí mají. Protože 

trenérská licence je v podstatě na doživotí. Trenéři nemusejí procházet žádnými 

rekvalifikačními zkouškami, ale pouze zaplatí svazu za prodloužení licence. Neexistuje 

zde tedy žádná kontrola toho, jak trenéři vedou své tréninky, zda tenisovou mládež rozvíjí 

podle nejnovějších trendů v oblasti techniky, aby pak byli schopni se prosadit na 

mezinárodní úrovni či profesionálním sportu. 
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Téma: Sebevzdělávání trenérů 

OT: Co je pro vás v tréninku důležité? Sleduje váš trenér nové trendy v tenise a 

sebevzdělává se?  

OD: Je pro nás důležité, aby byl trenér kvalitní a profesionál. Aby odváděl vždy nejlepší 

práci a zajímal se o naše dítě. Potřebujeme mu důvěřovat, abychom ho mohli poslat na 

turnaje samotného s naším dítětem a my tak ušetřili nějaký čas. Nechceme ho měnit, aby 

to nijak neovlivnilo naše dítě po sportovní stránce. Náš trenér si vyhledává nová cvičení 

a techniku na internetu (Instagram, Youtube) nebo je okouká během rozehrávek a 

tréninků soupeřů na turnajích, které absolvuje s naším dítětem. 

 

Téma: Vzdělávání hráčů 

OT: Jak hodnotíte vzdělávání hráčů ze strany ČTS a proč si myslíte, že výsledky 

dotazníkového šetření poukazují na nespokojenost v této oblasti? 

OD: Hráči ze strany ČTS prakticky nejsou vzděláváni. A pokud se toho neujme rodič, 

který začne svému dítěti vysvětlovat, proč má jíst zdravě, proč by se měl po tréninku 

protahovat a jak by si měl organizovat svůj čas, tak se tyto informace k hráči vůbec 

nedostanou. 

 

Téma: Finanční podpora ze strany  

OT: Jak hodnotíte finanční podporu mládeže ze strany ČTS? 

OD: ČTS pomáhá s financováním, jak hráčů, tak tenisových soutěží a klubů, což má 

pozitivní dopad na většinu členů. Myslím si, že bychom si finanční podpory měli vážit a 

hodnotit ji pozitivně. Pan Kaderka očividně odvádí dobrou práci a je schopný finance 

sehnat, ať už ze soukromých, nebo i státních zdrojů. 

 

Téma: Odchod hráčů od tenisu 

OT: Co je podle vás hlavním důvodem, že závodní hráči opouští tenisové prostředí? 

OD: Podmínky v klubu a klub samotný. Pro hráče, kteří chtějí hrát na vysoké úrovni, je 

důležité být ve velkém klubu, který mu zajistí sparingy a vše okolo, což malý klub 

nenabídne. 
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Téma: Odchod hráčů od tenisu v kategorii dorostu 

OT: Proč si myslíte, že k největšímu úbytku hráčů dochází v dorostenecké kategorii? 

OD: Myslím si, že spousta hráčů začíná s tenisem v útlém věku, kolikrát drží poprvé 

raketu už ve 4 letech. Než dojdou do kategorie dorostu, mají za sebou velké množství 

tréninku, málo volných víkendů, letní prázdniny plné tenisových turnajů, což je může 

rychle omrzet nebo dokonce obtěžovat. V 16–17 letech si pak uvědomí, že už je závodní 

tenis nenaplňuje a chtějí svůj čas trávit spíše s kamarády jinými aktivitami. 
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Ivo, osobní rozhovor 12. května 2021 

 

Téma: Péče tenisových klubů  

OT: Proč je pro vás tenisový klub důležitý a pro jaké konkrétní části sportovní přípravy 

ho využíváte?  

OD: V rámci klubu je pro nás důležité, abychom měli k dispozici dvorec, kdy ho budeme 

potřebovat, a zároveň abychom v rámci klubu mohli domlouvat sparingy s jinými hráči 

na vyšší nebo alespoň podobné úrovni, ať už na tréninky, nebo i na zápasy. 

 

Téma: Spokojenost respondentů se systémem tenisových soutěží a její organizací 

OT: Proč si myslíte, že jsou výsledky dotazníkového šetření u otázky týkající se systému 

tenisových soutěží a její organizace hodnoceny převážně kladně v porovnání s ostatními? 

OD: Organizátoři turnajů, kteří se podílí na pořádání tenisových soutěží, jsou srdcaři a 

dělají to, protože je to baví. Pokud bych ale měl zmínit i to, co mi na tenisových turnajích 

většinou vadí, tak je to problém se zajištěním jídla, kdy je během konání v místě turnaje 

možné zakoupit pro sportovce jen tousty, nebo párek v rohlíku, z čehož se moc nenají. 

Dále také turnaje zaberou hodně času, v případě, že se hráči po sportovní stránce daří a 

vyhrává.  

 

Téma: Systém výchovy trenérů a jejich průběžné vzdělávání 

OT: Proč si myslíte, že jsou výsledky dotazníkového šetření u otázky týkající se systému 

výchovy trenérů a jejich průběžné vzdělávání respondenty hodnoceny převážně záporně? 

OD: No tak když to srovnám se zahraničím, kde jsem viděl, jak fungují trenéři v Akademii 

Rafaela Nadala, tak nám v ČR ujíždí vlak. V rámci průběžného vzdělávání trenérů 

pracujících s mládeží by trenéři měli být povinně posíláni na školení do těchto akademií, 

aby si rozšířili své obzory, naučili se novým věcem, měli srovnání s konkurencí a nasávali 

nové informace v tomto sportu, který se neustále zrychluje. A když už ne všichni trenéři, 

tak alespoň ti, kteří jsou svazovými trenéry nebo mají licenci s nejvyšší možnou trenérskou 

třídou. 
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Téma: Vzdělávání hráčů 

OT: Jak hodnotíte vzdělávání hráčů ze strany ČTS a proč si myslíte, že výsledky 

dotazníkového šetření poukazují na nespokojenost v této oblasti? 

OD: Také nejsem spokojen se vzděláváním hráčů, a to hlavně v oblasti zdraví. Hráči 

vlastně vůbec neví, proč je důležité doplňovat sportovní přípravu fyzioterapií nebo znát 

dobře své tělo. Nedej bože, že byste po hráči chtěla, aby byl schopný rozeznat typ únavy, 

díky kterému by bylo možné předcházet zranění. Hráč není zvyklý získávat informace o 

stravovacích návycích nebo pracovat se svou psychikou, a proto se pak najímají za extra 

náklady nutriční poradci nebo mentální koučové u profesionálních tenistů, kteří se snaží 

mezery u sportovců dohnat v dospělosti, kdy už je často pozdě. 

 

Téma: Sebevzdělávání trenérů 

OT: Co je pro vás v tréninku důležité, sleduje váš trenér nové trendy v tenise a 

sebevzdělává se?  

OD: „Nechceme měnit často trenéra. Potřebujeme, aby trénink byl zaměřený na všechny 

údery a byl kvalitní. Sebevzdělává se tak, že ho. Bereme s sebou na návštěvu akademie, 

když tam jednou za rok jedeme a on si může nakoukat nové věci.“ 

 

Téma: Finanční podpora ze strany  

OT: Jak hodnotíte finanční podporu mládeže ze strany ČTS? 

OD: Jelikož ČTS dává peníze do větších klubů, ze kterých pak kluby platí své klubové 

trenéry, které pak my využíváme, nebo rozšiřují prostory klubu a rekonstruují je, tak si 

myslím, že je finanční podpora dobrá. 

 

Téma: Odchod hráčů od tenisu 

OT: Co je podle vás hlavním důvodem, že závodní hráči opouští tenisové prostředí? 

OD: Rodiče to chtějí víc než hráč samotný. Rodiče, kteří sami nebyli dobří a plní si teď 

sny prostřednictvím svých dětí. Rodiče, kteří jsou na hráče extrémně přísní a nebaví se 
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s nimi o ničem jiném než o tenise. V tenise se často setkáváme s podobnými příběhy, 

většinou to končí tak, že se hráči rozhodnou skončit s tenisem proti vůli svých rodičů, což 

může dost zamíchat se vztahy v rodině. 

 

Téma: Odchod hráčů od tenisu v kategorii dorostu 

OT: Proč si myslíte, že k největšímu úbytku hráčů dochází v dorostenecké kategorii? 

OD: Od sportu začnou odcházet jejich vrstevníci a kamarádi a začnou mít taky jiné záliby 

nebo koníčky. Další důvod může být, že se začnou připravovat na maturitu. Také na řadu 

přichází první lásky a alkohol, kdy zároveň hráči závodního tenisu, převážně ti, které 

označujeme za „průměrné“, zjistí, jak je pohodlné dělat odpoledne i něco jiného než 

běhat po kurtu a honit se za tenisákem. 
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Petr, osobní rozhovor 12. května 2021 

 

Téma: Péče tenisových klubů 

OT: Proč je pro vás tenisový klub důležitý a pro jaké konkrétní části sportovní přípravy 

ho využíváte? 

OD: Pokud se chcete přihlašovat na turnaje jednotlivců, musí být vaše dítě registrované 

pod nějakým klubem a v ideálním případě za něj hrát i soutěže družstev. Náš klub 

využíváme hlavně k tomu, abychom měli někde registraci a potom taky, abychom měli kde 

trénovat s naším osobním trenérem. 

 

Téma: Spokojenost respondentů se systémem tenisových soutěží a její organizací 

OT: Proč si myslíte, že jsou výsledky dotazníkového šetření u otázky týkající se systému 

tenisových soutěží a její organizace hodnoceny převážně kladně v porovnání s ostatními?  

OD: Organizátoři mají kladný vztah k tenisu. A dělají to primárně pro zábavu, ne za 

účelem zisku. Je však potřeba na turnaje jezdit po celé republice, takže se na to váže i 

doprava a náklady za ubytování a stravu. V létě, kdy na turnaj dorazí 32 nebo i 64 

účastníků, je možné využít více tenisových dvorců, přičemž během konání zimních 

tenisových soutěží jsou organizátoři limitováni počty dvorců v tenisové hale. Několikrát 

jsme se setkali s tím, že na turnaji, který byl pořádán v zimě, byly k dispozici pouze 2 nebo 

3 dvorce. Museli jsme být na turnaji od rána, kdy bylo rozlosování, a na řadu jsme se ten 

den ani nedostali, protože by dcera začínala hrát až pozdě večer. Strávili jsme tam tak 

celý den, protože se zápasy před námi protáhly. Během letních turnajů bývá k dispozici 

více kurtů, tak k této situaci tak často nedochází. V každém případě je však dobré mít 

svoje auto, nedokážu si představit abychom ještě hledali po prohraném zápase vlakový 

nebo autobusový spoj domů. 

 

Téma: Systém výchovy trenérů a jejich průběžné vzdělávání 

OT: Proč si myslíte, že jsou výsledky dotazníkového šetření u otázky týkající se systému 

výchovy trenérů a jejich průběžné vzdělávání respondenty hodnoceny převážně záporně? 
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OD: Já si myslím, že to je právě jedna z těch oblastí, kde může být zakopaný pes. Byl jsem 

se svým synem a naším osobním trenérem kouknout ve Francii v Mouratoglou Academy 

a poté co jsem viděl, jak tam všichni makají od trenérů po management a hráče, došlo 

mi, že mé dítě v Čechách vlastně nemá dobré podmínky pro komplexní rozvoj. To, že teď 

momentálně má dobré výsledky, musí být dané tím, že má talent a zatím to tady na další 

hráče stačí. Pokud však do budoucna nebude mít dobrého a kvalitního trenéra, který 

půjde s dobou, tak proti hráčům, kteří vylezou z těchto akademií, nebude mít šanci.  

 

Téma: Vzdělávání hráčů 

OT: Jak hodnotíte vzdělávání hráčů ze strany ČTS a proč si myslíte, že výsledky 

dotazníkového šetření poukazují na nespokojenost v této oblasti? 

OD: Dá se říct, že hráči jsou často samouci nebo je vzdělává jejich tenisový trenér.  My 

už jsme na hranici profesionálního sportu, takže já momentálně vidím, že má moje dcera 

mezery ve vzdělání týkající se jejích osobnostních práv. V případě, že by dosahovala 

skvělých výsledků nejen na české, ale i mezinárodní úrovni, bude nejen potřebovat 

ovládat cizí jazyk, ale být schopná poskytovat rozhovory do medií, vystupovat na 

tiskových konferencích, umět pracovat se svou sebeprezentací a ovládat sociální sítě. Na 

cizím jazyku pracujeme tak, že navštěvuje cizojazyčnou školu, ale zbytek nám zbývá 

pokrýt. Myslím si, že do budoucna by pro ni mohlo být užitečné, kdyby chápala základní 

marketingové principy, které ji mohou pomoci při komunikaci a ulehčit spolupráci 

s partnery nebo sponzory. Lidé si často neuvědomují, co všechno je důležité umět a co 

všechno za úspěchem daného hráče stojí. Mnozí pak jen poukazují na to, kolik si 

profesionální tenisté boucháním do míčku vydělali, což je poněkud smutné. 

V profesionálním sportu ti nejlepší umí pracovat nejen na kurtu, ale i mimo něj a jsou 

v permanentním zápřahu. Nejhorší na tom je, že když se to nenaučí už na začátku právě 

v tom mládežnickém tenise, horko těžko se jim to bude dohánět v dospělosti. 

 

Téma: Finanční podpora ze strany  

OT: Jak hodnotíte finanční podporu mládeže ze strany ČTS? 

OD: Jsme zařazeni do SCM a díky tomu můžeme čerpat finance od svazu. Dost nám to 

pomáhá ponížit náklady za sportovní přípravu i za turnaje, jelikož se každoročně pořádá 
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několik svazových výjezdů, ne které nemusíme jezdit a víme, že o hráče bude postaráno 

od A do Z, takže my jsme spokojeni. 

 

Téma: Sebevzdělávání trenérů 

OT: Co je pro vás v tréninku důležité? Sleduje váš trenér nové trendy v tenise a 

sebevzdělává se?  

OD: Jsme rádi, že jsme s naším trenérem od začátku a nikdo jiný mému dítěti nezasahuje 

do tenisové techniky. Náš trenér navštívil zahraniční tenisovou akademii, odkud si odvezl 

několik nových cvičení, které hned aplikoval do tréninků, takže je vidět, že si z této 

návštěvy něco odnesl. Zároveň tak díky tomu naboural stereotyp v tréninku, který naše 

dítě nemá rádo a když je každý trénink stejný, tak ho to pak nebaví a ztrácí motivaci. 

 

Téma: Odchod hráčů od tenisu 

OT: Co je podle vás hlavním důvodem, že závodní hráči opouští tenisové prostředí? 

OD: Myslím si, že hráč může mít špatné podmínky a možnosti pro další rozvoj. V tenise 

se na sportovce od útlého věku kladou vysoké nároky, což může směřovat k tomu, že je 

hráč tenisem poměrně brzo „znechucen“, a to nejen hrou, ale i vším okolo, co k získání 

výsledků potřebuje. 

 

Téma: Odchod hráčů od tenisu v kategorii dorostu 

OT: Proč si myslíte, že k největšímu úbytku hráčů dochází v dorostenecké kategorii? 

OD: Podle mého názoru je to spojováno s věkem dítěte a vším, co se k věku, kdy hráč 

přechází z kategorie starších žáků do kategorie dorostu, váže. V 15 letech totiž děti, kteří 

nenavštěvují například osmileté gymnázium, přechází na střední školu, kde jsou na ně 

kladeny vyšší nároky, než na které byly doposud zvyklé a musejí se začít učit. Zároveň jim 

mnohdy přibude odpolední vyučování a v případě, že dojíždí na školu, nezbývá jim moc 

volného času. Dalším aspektem může být to, že hráči v tomto věku jsou v pubertě, na což 

se zároveň váže i to, že na zápasy nastupují proti starším hráčům, kteří mají třeba více 

zkušeností a jsou fyzicky silnější. V kategorii dorostu proti sobě nastupují hráči, kdy 

jednomu je 15 a druhému 18, což je v tenise znát. Myslím si, že by mohlo pomoct to, kdyby 
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zde vznikla ještě jedna kategorie, kategorie ‚mladšího dorostu‘ pro hráče ve věku 15 až 

16 let, podobně jako je tomu u mezinárodních soutěží – kategorie U16. Mohlo by to 

pomoct hráčům získat čas na to zvyknout si na tolik markantních změn, kterými v tomto 

věku v odpovídající dorostenecké kategorii dochází, neztráceli by tak motivaci anebo by 

nemuseli být tolik frustrováni ze špatných výsledků. 

 


